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1
Intro

2023:  
We bereiden de 
toekomst voor

Beste lezer,

2022 was het jaar van de continuïteit. We bouwden verder op ons 5-jarenplan 2019-2023 met 

de focus op de ontmanteling van oude installaties, het verwerken van afvalloten en projecten 

rond opslagcapaciteit. 2023 is voor Belgoprocess een kantelmoment. De lijn van ontmantelen 

en saneren blijft, maar de berging komt dichterbij en daar voeren we de inspanningen op. We 

focussen op een duurzaam beleid en beheer. En dat weerspiegelt zich in het duurzaamheids-

rapport dat voor je ligt.RAAD VAN BESTUUR: dhr. Wim Van Laer (algemeen directeur), dhr. Kris Vreys (voorzitter), dhr. Luc Mabille (ondervoorzitter), 
mevr. Nele Roobrouck (bestuurder), dhr. Francis De Meyere (gedelegeerd bestuurder). Niet op de foto: dhr. Geoffroy 
Blondiaux (bestuurder), dhr. Alberto Fernandez Fernandez (vertegenwoordiger FOD Economie).
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Aan basiswaarde ‘veiligheid’ raken we nooit. Die blijft topprioriteit in onze rol van maatschappelijk relevante 

speler. Wel zijn we de voorbije jaren geëvolueerd, van technische en organisatorische veiligheid naar een vei-

ligheidscultuur die door onze medewerkers gedragen wordt. Gaandeweg legden we ook meer de nadruk op het 

milieuluik. Engagementen op het vlak van veiligheid en milieu integreren we nu in een duurzaamheidsverhaal 

dat ruimer en breder is. 

KNOWHOW
“Een rode draad doorheen dat verhaal is onze specifieke knowhow”, vertelt onze algemeen directeur 

Wim Van Laer. “We hebben jarenlange expertise opgebouwd binnen de verwerking van radioactieve afval- 

stoffen. Die specifieke kennis ligt in België en het buitenland niet voor het rapen. We hebben die knowhow 

ontwikkeld en borgen ze. Bewijs daarvan leveren we verderop in dit rapport, zoals in het artikel over CILVA, 

onze gecentraliseerde verwerkings- en conditioneringsfaciliteit en al decennialang het hart van onze site. We 

mogen ook trots zijn op onze operationele en technische knowhow als het op opslag aankomt – we stockeren 

momenteel zo’n 70.000 vaten geconditioneerd afval waarvan een eerste lot quasi klaar is voor berging. We 

staan daarbij sterk en dat is een zekerheid voor de maatschappij: we weten hoe we met dergelijk afval moeten 

omgaan en hoe we onze mensen en de omgeving te allen tijde kunnen beschermen.”

We beschikken verder over de kennis en infrastructuur voor speciale loten van onderzoeksinstellingen. In het 

artikel over het project Snowwhite – de ontwikkeling van een oplossing voor een lot radioactief afval van het 

SCK CEN – lees je daar alles over. Door ons innovatief en duurzaam op te stellen zijn we uitstekend geplaatst om 

nieuwe radiochemische scheidingsprocessen te ontwikkelen. Onze kennis oogst ook (inter)nationale erkenning, 

en dat brengt ons bij commerciële en consultancy projecten die passen binnen het kader van onze maatschap-

pelijke dienstverlening en duurzame ambities. En soms verlaten we daarvoor onze Kempense sites. “Neem nu 

onze opdrachten voor UGent: na de succesvolle ontmanteling van Thetis, de proefreactor van het Instituut voor 

Nucleaire Wetenschappen (INW), vertrouwde de universiteit opnieuw op de expertise van Belgoprocess om 

een historische radioactieve installatie uit het circuit te halen. Bijna 100% van het materiaal daarvan krijgt een 

tweede leven”, aldus Wim Van Laer.

LOKALE VERANKERING
“Wat we ook graag beklemtonen: Belgoprocess is een op-en-top Kempens milieubedrijf van Kempense mensen”, 

gaat de voorzitter van onze raad van bestuur Kris Vreys verder. “We zijn een lokaal verankerde werkverschaffer. 

Als je kijkt waar onze medewerkers wonen, dan is dat veelal binnen een cirkel van 20 km rond de sites. Het is 

onze missie om onze activiteiten verder te ontplooien met de grootste zorg voor mens en maatschappij. We 

vinden het belangrijk om permanent mee te bouwen aan de sociaal-economische ontwikkeling van de streek. 

Duurzame jobs voor gekwalificeerd personeel zijn essentieel voor het uitvoeren van onze maatschappelijke 

taak. Daarom investeert Belgoprocess continu in opleidingen en kwalificaties voor medewerkers.”

BIJSTURING PLAN
Nog ter opvolging van het 5-jarenplan: 2023 is het jaar van enerzijds verdere ontmanteling en sanering en 

anderzijds veel voorbereidingswerk richting berging. “Wat die eerste activiteiten betreft, hebben we de industri-

ele saneringsplannen voor site 2 bijgestuurd”, licht gedelegeerd bestuurder Francis De Meyere toe. “We hadden 

initieel het idee om op die site radiumhoudend afval op te slaan, maar inmiddels hebben we besloten om site 2 

volledig te ontmantelen. Daarvoor moeten de komende vijf jaar belangrijke stappen gezet worden. Dit betekent 

dat we nu nieuwe installaties bouwen op site 1 om daarna progressie te maken op site 2, een strategische keuze.”

Intussen staan er op site 1 ook tienduizenden colli in verschillende opslagplaatsen te wachten tot ze geborgen 

kunnen worden. Installaties om te post-conditioneren worden voorbereid. Een nieuw receptie- en opslagcen-

trum of ROC-gebouw is work in progress. Na 2027 zal de infrastructuur van NIRAS voor berging van laag- en 

middelactief kortlevend afval effectief operationeel zijn. 

Francis De Meyere: “Vergeet ook niet dat de sanering en ontmanteling van de kerncentrales eraan komt, dus er 

zal nog massa’s afval veilig en bergingsconform door ons verwerkt mogen worden. De eerstvolgende decennia 

zijn we nog niet klaar. En zo varen wij ook in de toekomst een duurzame, veilige en maatschappelijk relevante 

koers, in open dialoog met onze partners, lokale overheden en alle andere stakeholders.”

Ontmanteling versnellerpark UGent
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Duurzaamheid

Transitie naar 
duurzaamheid ingezet 
Verder op de ingeslagen weg

De voorbije jaren kleurde de agenda van Belgoprocess steeds duurzamer. Bijhorende objec-

tieven werden vastgelegd in vijfjarenplannen, resultaten werden gewikt en gewogen. En dat is 

vandaag niet anders. De transitie gaat onverminderd door, zo bewijzen een nieuwe reeks initia-

tieven waarover we in dit artikel en duurzaamheidsrapport berichten. 

Systematisch controleren op besmetting als voorzorgsprincipe
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Onze bewustwording wordt steeds groter. Dat is een goede zaak, want de planeet moet nog lang mee. Feit is wel 

dat duurzaamheid veel verder gaat dan het verminderen van onze ecologische voetafdruk. Nieuwe Europese 

richtlijnen zullen binnenkort bepalen hoe we ons engagement op het vlak van milieu alsook sociale en bestuurs- 

criteria moeten rapporteren. Daar willen we aan voldoen en achter de schermen wordt hard gewerkt aan de 

kwantificeerbaarheid. De indeling van dit verslag is in dat opzicht ook al aangepast. Elke actie is er trouwens een 

in de goede richting. Ontdek wat dit betekent voor de 3 pijlers people, planet en profit.

PEOPLE
Belgoprocess draagt de veiligheid en het welzijn van elke werknemer hoog in het vaandel. Deze thema’s kre-

gen vorig jaar extra aandacht tijdens verschillende (middag)workshops. Zo organiseerden we met een externe 

specialist een informatieoverdracht rond ‘veilig fietsen, defensief fietsen’. Geen overbodige luxe in een maat-

schappij waar het aantal fietsongevallen met wagens stijgt, fietspaden niet altijd zijn aangepast aan toenemend 

fietsverkeer en de elektrische fiets aan belang wint. Veilig thuis of op de werkplek geraken, verdient dan alle 

aandacht.

Omtrent welzijn kreeg iedereen de kans om deel te nemen aan sessies over stress, burn-out en rugklachten. Bij 

deze laatste opleiding werden o.a. tips gegeven voor een optimale houding als het op heffen en tillen aan komt. 

Maar evengoed werd ingezoomd op de juiste zithouding. Alles met het oog op de gezondheid boosten en de 

collega’s daarop attent maken – daar is het Belgoprocess om te doen. Tijdens een andere workshop werd de 

nadruk gelegd op een gezond leven en dito voeding. Een gezondheidscoach liet de deelnemers bijvoorbeeld 

proeven van vegetarische gerechten en er was de kans om het aanbod uit de voedingsreeks van de spreker 

aan te kopen. Want gezond koken en eten hoeft niet tijdrovend te zijn. In februari hebben we ‘tournée minérale’ 

wederom gepromoot – de mocktails die bereid werden, smaken naar meer. 

PLANET
Kijken we naar milieuwinst, dan is condensaatrecuperatie een belangrijke. Wanneer water wordt opgewarmd 

ontstaat er stoom. Als deze stoom vervolgens afkoelt, krijg je condensaat. Op Belgoprocess wordt stoom 

gebruikt voor de verwarming van de gebouwen en bij afvalverwerkingsprocessen, bijvoorbeeld om radioac-

tieve vloeistoffen te transporteren. Deze activiteiten produceren in totaal ongeveer 3 ton condensaat per uur. 

We recupereren daar nu twee derde van. Door systematische aanpassingen aan het leidingnetwerk wordt dit 

stelselmatig verhoogd.

Zo werkt het: het verwarmingscondensaat uit de verschillende gebouwen wordt in tanks verzameld. De warmte 

wordt in de tanks via een ingenieus systeem gerecupereerd om opnieuw te gebruiken. Wanneer het condensaat 

in de tanks een bepaalde hoogte heeft bereikt, wordt het via persleidingen naar de stoominstallatie gepompt 

waar het wordt ontgast en opnieuw in het circuit wordt gebracht. Over de verdeling van het condensaat is goed 

nagedacht. Doorheen pijpleidingen zou het condensaat afkoelen tot waterdruppels, die de leidingen kunnen aan-

tasten. Daarom verwijderen we het water uit de leidingen via condenspotten. We laten het water niet zomaar 

verloren gaan. Dat zou verlies betekenen, en ook verontreiniging aangezien er toevoegstoffen tegen kalkaanslag 

en corrosie zijn toegevoegd aan het water. We zorgden voor een gesloten circuit zodanig dat het condensaat met 

additieven teruggaat naar de stoomketels. Recup van warmte en water met een duurzaam kantje dus. 

Met het oog op de vergroening van het bedrijfswagenpark investeerden we in laadpalen. Deze zijn vrij te gebrui-

ken, aan de officiële kilowattuurprijs. Verder kunnen medewerkers gebruikmaken van de fietslease binnen het 

cafetariaplan: tegen een maandelijks bedrag kan wie wil, genieten van een degelijke en verzekerde fiets gedurende 

3 jaar. Dit onder het motto: elke fiets haalt een wagen van de baan. Daar zetten we ons graag voor in.

PROFIT
Ook het economische aspect namen we onder de loep. We herbekeken de verwarmingssituatie op onze sites, 

van productie tot lokaal. De temperatuur in de kantoren ging zo in de winter naar maximum 19 °C, bij de ope-

ratoren nog lager. Waar dat onaangenaam bleek om nog comfortabel te kunnen werken, brachten we lokaal 

andere oplossingen aan, zoals infrarood. We streefden minder stoomverbruik na en lieten ketels op lagere druk 

werken. Door die besparing waren we ook in staat een lagere instelling van de stoomproductiecapaciteit te 

realiseren, met nog eens een verlaging van de kosten tot gevolg. De inspanningen zijn inmiddels goed zichtbaar. 

Door deze maatregelen noteerden we in de winter van 2022 een kostenreductie van  500.000 euro.

Vermeldenswaard is verder de verlaging van de ventilatiedebieten. Even schetsen: de installaties in de gebou-

wen waar we de ontmantelings- en verwerkingsactiviteiten ontplooien, moeten in onderdruk staan om erover 

te waken dat eventuele radioactieve stoffen te allen tijde binnenblijven. Daar zetten we ventilatoren voor in die 

lucht afzuigen. Die lucht gaat uiteindelijk door filters naar de centrale schouw. De ventilatoren zijn permanent 

nodig, maar ze kosten volop energie. Komt daar nog bij dat de lucht die we buiten blazen warme lucht is – die 

warmte willen we niet laten ontsnappen. Bij nieuwe gebouwen lossen we dat op met ingebouwde warmtewis-

selaars, maar bij oudere structuren komt het neer op het verlagen van de ventilatiedebieten. Prioriteit 1 is dat 

het systeem veilig moet werken, maar daarnaast willen we ons energieverbruik optimaliseren. Waar mogelijk, 

verlagen we dus de debieten.

Dan is er nog onze verlichting die energie consumeert. Alle gebouwen hebben een minimum aan licht nodig 

omwille van de veiligheid. Daarom vervingen we alvast in gebouw 151 alle lampen door led-exemplaren. Die duur-

zame missie zetten we verder in de andere gebouwen. Elektriciteit, ventilatie en verwarming kosten geld, maar 

dankzij doelgerichte investeringen en de inzet van elke medewerker heeft onze duurzame transitie alle kans 

op slagen. Samen gaan we ervoor. Met als ultiem doel ‘meerwaardecreatie’ voor milieu, mens en maatschappij.

Nauwkeurig opvolgen van ventilatiedebieten
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Condensaatrecuperatie stoominstallatie
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3
Ontmanteling en sanering 

Overdekking 
bacteriënbedden site 2 
Ontmanteling met focus op 
veiligheid & duurzaamheid

Saneren en recycleren, het zijn termen die onlosmakelijk verbonden zijn met de duurzame visie 

van Belgoprocess. De ontmanteling en sanering van de twee oxidatiebedden op site 2 illustre-

ren dat. Een project dat zowel bij de voorbereiding als bij het operationele luik een flinke dosis 

expertise vraagt, onder meer om de veiligheid te garanderen. Het ontmantelingsteam gaat 

voluit om dat waar te maken.

‘We kiezen voor de techniek om de lavastenen 

stelselmatig weg te halen, in lagen van  

30 cm diep en 8 segmenten van 45 graden.’

Bert Van Uytven, ploegleider ontmanteling

Stefan Schelles, Bert Van Uytven, Johan Van Beylen en Stijn Dierckx
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De oxidatiebedden – intern ook wel bacteriënbedden genoemd – op site 2 werden gebouwd in de jaren 60 en 

maakten sindsdien deel uit van het zuiveringsproces van het laagradioactief proceswater afkomstig van o.a. 

SCK CEN. In 2012 werd de uitbating ervan stopgezet. De bacteriënbedden hebben geen concrete functie meer. 

Ontmanteling en sanering is dan de logische volgende stap. Aan zet is het ontmantelingsteam van Belgoprocess, 

onder toeziend oog van Bert Van Uytven, uitbatingsingenieur binnen ontmantelingen.

WERKING VAN DE OXIDATIEBEDDEN
De bacteriënbedden bestaan uit een bovengrondse betonnen open cilinder, gevuld met lavastenen met onder-

aan een vloerplaat. De betonnen cilinder is onderaan voorzien van gaten die ervoor zorgden dat de bacteriën 

voldoende zuurstof ter beschikking hadden om het water te zuiveren. Langs diezelfde gaten kon het gezuiverde 

water wegstromen. Ook de betonnen structuur waarop voorheen een roterende sproeiarm bevestigd was, staat 

er nog steeds. Toen de oxidatiebedden nog in gebruik waren, kwamen biologisch beladen effluenten van het 

SCK van een hoger gelegen bezinkingsbekken via leidingen in de sproeiarm terecht. Vervolgens werd het pro-

ceswater via de sproeiarm verspreid over de bacteriënbedden. Omdat lavastenen zo poreus zijn als een spons, 

druppelde het water niet alleen over de stenen, het liep er ook door. Zo werd een grotere oppervlakte gecreëerd, 

waardoor het water maximaal werd belucht en de bacteriën beter hun werk konden doen. Na deze processtap 

vloeide het beluchte water in de netekuipen waar desgewenst nog een nabehandeling kon plaatsvinden in func-

tie van de uitgevoerde analyses. Vervolgens werd het gezuiverde proceswater verpompt naar de Molse Nete.

BACTERIËNBEDDEN OP PENSIOEN
In 2012 werd beslist om de oxidatiebedden uit dienst te nemen, omdat het afvalwater niet langer via de bacte-

riënbedden behandeld moest worden. Sindsdien hebben de twee grote, ronde kuipen geen nut meer. In het 

kader van de sanering van heel site 2 in opdracht van de Belgische staat kregen we in 2020 groen licht om de 

bacteriënbedden te ontmantelen. De start van een minutieus project.

VEILIGHEID VOOROP
Bert Van Uytven: “De veiligheid garanderen is onze grootste prioriteit. We mogen immers niet vergeten dat 

het om de ontmanteling van een radioactief besmette installatie gaat, waarbij onder meer de lavastenen licht 

besmet zijn. Dat vraagt om een specifieke aanpak. Voor de aanvang van de ontmanteling overdekken we de 

bacteriënbedden om de omgeving en de mensen te beschermen tegen eventuele stoffen die vrijkomen bij het 

verwijderen van de lavastenen. De vloerplaat werd reeds gegoten en ook het geraamte en het zeil staan inmid-

dels over het eerste bacteriënbed. De onderdruktent is voorzien van de nodige sassen voor de aan- en afvoer 

van materiaal en zal later gerecupereerd worden voor de ontmanteling van de tweede kuip. Bovendien plaatsten 

we een ventilatiesysteem om de lucht in de overkapping op onderdruk te houden. 

WELDOORDACHT ACTIEPLAN
De voorbereidingen zijn getroffen en de roterende, metalen sproeiarmen alsook de trappen aan de buitenkant 

werden reeds verwijderd. Bovendien kwam er een concreet plan van aanpak op tafel. Omdat het verwijderen 

van het vulkanisch gesteente met isotopen om een specifieke benadering vraagt, werden verschillende tech-

nieken afgewogen.

Bert Van Uytven: “Elk bacteriënbed bevat 100 ton lavastenen. Dat betekent dat er per oxidatiebed 1000 vaten 

moeten gevuld worden met lavastenen. Een heuse klus die te veel tijd zou vragen als we dat manueel zouden 

doen. We keken uit naar de mogelijkheden die machines ons te bieden hebben. Een industriële zuigmachine zou 

het vulkanische gesteente kunnen verwijderen, maar bij het testen bleken opstoppingen in de zuigdarmen voor 

problemen te zorgen. Daarom zetten we in op een kleine robot met een sorteergrijper, die de bacteriënbedden 

systematisch zal leeghalen. Aan de rand van de kuip zullen we een vultrechter plaatsen die verschuifbaar is over 

de oppervlakte van het bed. De te vullen vaten zullen we rechtstreeks aan de trechter koppelen.”

IN ’T KORT

Bacteriënbedden:

	■ Bouwjaar: 1960

	■ Uit dienst: 2012

	■ > 100 ton lava per bacteriënbed

	■ > 1000 vaten per bacteriënbed

Ontmanteling:

	■ Lavastenen worden verwijderd met een kleine robot met een sorteergrijper

	■ ± 1,5 jaar voor de ontmanteling en sanering van 1 bacteriënbed

POROSITEIT VAN LAVASTENEN
Maar daar stopt de uitdaging niet. Des te dieper de lavastenen zich in de kuip bevinden, des te meer isotopen 

ze bevatten. Een verschijnsel dat wellicht te wijten is aan het slib dat zich onderaan de bacteriënbedden ster-

ker heeft vastgezet dan bovenaan. Daardoor mogen de lavastenen niet als een homogeen geheel beschouwd 

worden. 

Bert Van Uytven: “We kiezen voor de techniek om de lavastenen stelselmatig weg te halen, in lagen van 30 cm 

diep en 8 segmenten van 45 graden. Omdat door de hoge porositeit ook de holtes van de lavastenen radioactief 

besmet zijn, kunnen we ze niet gewoon aan de buitenkant proper maken en vervolgens recycleren. We moeten 

weten of de besmetting binnenin voldoende laag is. Daarom zullen we per batch 1 vat vullen, dat de hele partij 

representeert, en vervolgens naar de verwerkingsinstallatie CILVA sturen. Daar worden de lavastenen gecrusht. 

Daarna wordt een representatief staal genomen dat in het labo wordt geanalyseerd. We controleren welke 

isotopen er op de lavastenen zitten en in welke mate ze besmet zijn. We zijn ons ervan bewust dat een onvoor-

waardelijke vrijgave voor recyclage van de lavastenen niet realistisch is. Streefdoel is wel om op z’n minst een 

deel van de lavastenen voorwaardelijk vrij te geven in plaats van te supercompacteren en te bergen.”

Momenteel staan we aan de vooravond van het verwijderen van de lavastenen. Daarna zal ook de betonstruc-

tuur volgen. Muren, vloerplaat, sokkel… ze moeten allemaal met de nodige voorzichtigheid ontmanteld worden.

DUURZAAM VERHAAL
Bert Van Uytven: “We kiezen hier resoluut voor een duurzame aanpak die 100% aansluit bij de strategie 

van Belgoprocess. De kuipen eenvoudigweg slopen met een bulldozer en al het puin klakkeloos bergen bij het 

radioactief afval, druist in tegen alles waarvoor wij staan. We willen de besmettingsgraad reduceren en afval dat 

daarvoor geschikt is recycleren. En daar doen we heel wat inspanningen voor.”
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Decanter, overdekt bacteriënbed en open bacteriënbed
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Afvalverwerking

CILVA:  
een generatie lang 
het hart van de site

Met het oog op de productie van bergingsconform afval staat CILVA of gebouw 137X in de boe-

ken als de belangrijkste centrale verwerkings- en conditioneringsfaciliteit voor laagradioactief 

vast en vloeibaar afval op Belgoprocess. Voor het grootste deel van afvalstromen die voldoen 

aan de radiologische limieten kan hier een verwerking aangeboden worden. Sinds de start zijn 

veel loten radioactieve afvalstoffen gepasseerd, en CILVA’s rol is nog lang niet uitgespeeld. 

‘Je brengt de onderhoudskosten terug naar 

beneden, het risico op stilstand verkleint.  

De investering win je op termijn terug.’

Sanne Verhoeven, uitbatingsingenieur

Mario Auwers, Sanne Verhoeven en Steven Arits
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Het verhaal van CILVA – acroniem voor Centrale Infrastructuur voor de verwerking van Laagactief Vast Afval – 

begint met de inauguratie in 1994. Gevolgd door de nucleaire indienstname van de verschillende installaties. 

Welke dat juist zijn, wat ze doen en welke ambities en uitdagingen daarmee gepaard gaan, horen we van uitba-

tingsingenieur Sanne Verhoeven, ploegleider Mario Auwers en operator Steven Arits.

MEER DAN EEN VERBRANDINGSOVEN
Sanne Verhoeven: “CILVA omvat verschillende installaties, zoals een verbrandingsoven voor brandbaar vast 

en vloeibaar afval, een pers voor supercompactie voor alles wat niet brandbaar is en een installatie voor con-

ditionering of cementering. Verder ook kleinere installaties: een pers voor precompactie, een droogoven, een 

versnijdingscel/omlaadcel om o.a. grote stukken in een vat te doen passen of speciale loten te verwerken en ook 

een ruimte voor de ontmanteling van bronnen.”

Mario Auwers: “Hiermee komen we tegemoet aan de specifieke afvalstromen die we verwerken. Belgische 

kerncentrales en andere producenten brengen hun afval naar ons omdat wij de specifieke kennis en infrastruc-

tuur hebben. Om je een idee te geven: in de verbrandingsoven werd t.e.m. 2022 zo’n 4.860 ton afval verwerkt, 

waarvan 4.240 ton vast, 250 ton vloeibaar, 260 ton harsen en 110 ton buitenlands afval. Per jaar zitten we aan 

een gemiddelde van 180 ton en een hoge volumereductiefactor (VRF) van 72, wat betekent dat 72 m3 brand-

baar afval gereduceerd wordt tot 1 m3 voor berging. De grafiek geeft een goed beeld van de evolutie van de 

verbrandingsoven.”

Steven Arits: “Niet al het afval kan in de verbrandingsoven. Persbaar afval wordt naar de supercompactor 

gestuurd, waarmee we tot en met 2022 in totaal zo’n 16.870 m3 of 84.350 vaten verwerkt hebben. Een gemid-

delde van 580 m3 of 2.900 vaten per jaar. Wat precompactie betreft, hebben we 1.825 m3 verwerkt tot en met 

2022, oftewel gemiddeld 65 m3 per jaar. De grafiek vat het samen. Wij operatoren staan binnen CILVA in voor 

de uitbating van alle installaties. We zijn hiervoor opgeleid en de ervaring die onze operatoren voordien met 

ontmantelingsactiviteiten hebben opgedaan, komt hier ook van pas. De diversiteit aan taken is boeiend, de 

multifunctionele verantwoordelijkheid een stimulans.”

CAPACITEITSDENKWERK
Mario Auwers: “Qua aanvoer van afval is Belgoprocess afhankelijk van wat Belgische producenten aanbieden. 

In 2022 hebben we de volledige stock kunnen wegwerken en kregen we minder binnen. Dat betekent dat we 

vandaag overcapaciteit hebben in de verbrandingsoven. We stoken een 25-tal weken per jaar van maandag tot 

zaterdagochtend, de klok rond in shifts van 8 uur. We zitten aan een productie van 200 ton op jaarbasis. De 

installatie heeft nu een capaciteit van ongeveer 7,5 ton vast afval en 1 tot 5 ton vloeibaar afval of harsen per 

week.”
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Het CILVA-team
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CILVA’S DUURZAME ROL
Steven Arits: “Ondertussen gaat ons werk gewoon verder. Met ook diverse lopende activiteiten in de versnij-

dingscel/omlaadcel, zoals project NOIR (NOIR staat voor Niet-geconditioneerd afval met Onbekende Inhoud 

Regulariseren (verwerking van een historisch afvallot)), het behandelen van speciale loten, het verkleinen van 

grote stukken, het scheiden van afvalstromen en controles van inkomend afval. Bij die controles wordt 10% 

van de aangeleverde vaten met persbaar afval fysiek opengemaakt en onderzocht. Door die controles is de 

communicatie met producenten verbeterd, de drempel om vragen te stellen lager geworden en het vertrouwen 

gestegen. Dat alles leidt tot een duurzamer beheer van de afvalstromen bij onze klanten en dat merken we 

wanneer het afval tot bij ons komt. CILVA is trouwens geen eindstation. Na de verwerking gaan de colli met 

geconditioneerd afval naar een opslaggebouw, waar ze wachten op de finale berging.” 

Sanne Verhoeven: “Project NOIR loopt in dat kader sinds 2019 in de versnijdingscel. Binnen dit project worden 

stalen genomen van een selectie van oude vaten waarvan de inhoud onvoldoende bekend is om over te gaan 

tot verwerking.”

Mario Auwers: “Bij al deze activiteiten staat veiligheid met stip op 1. Binnen CILVA werken onze teams van 

uitbating en veiligheid als een hechte groep samen. Er is dagelijks overleg, elk issue wordt gewikt, gewogen, 

gecommuniceerd en de oplossing wordt technisch samen voorbereid en uitgevoerd.”

OVER MIJLPALEN EN AMBITIE
CILVA bereikte al enkele mijlpalen. Zo werden de vuurvaste bekleding en boiler van de oven in respectievelijk 

2010 en 2016 vervangen. En de supercompactor is ook vernieuwd – werken met een up-to-date installatie is net 

iets fijner.

Sanne Verhoeven: “Je brengt de onderhoudskosten terug naar beneden en het risico op stilstand verkleint. 

De investering win je op termijn terug. Qua productieopvolging is het ook veel handiger. Voorheen moest ik in 

de gecontroleerde zone gaan om data te kunnen zien en het proces te checken. Nu loopt het via een compu-

tersysteem, dat is flexibeler en toegankelijker. Nog een mijlpaal is onze continue emissiemeting en VLAREM-

conformiteit. Voor CILVA heeft dat heel wat teweeg gebracht. De bevolking in de omgeving kan gerust zijn dat 

de uitstoot nauwlettend wordt opgevolgd.” 

Mario Auwers: “Hier stoppen onze inspanningen uiteraard niet. We hebben nog uitdagingen te tackelen, met 

name op het vlak van chemische criteria voor berging of rond speciale afvalstromen, alsook de behandeling van 

de waswaters voor kwik. We zien wel potentieel voor nieuwe of uitgebreidere installaties. We denken specifiek 

aan de verwerking van harsen met hogere activiteiten via pyrolyse, de bemonstering van geconditioneerd afval 

in functie van bergingscriteria, rechtstreekse conditionering van persschijven of bulkafval in caissons en de 

integratie van installaties afkomstig uit gebouw 102. Laat de toekomst maar komen.”

Gaswassing verbrandingsinstallatieProject NOIR, versnijdingscel in CILVA
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5
Opslag

70.000 vaten 
geconditioneerd afval 
in opslag 
Veilige stockage in afwachting 

van berging eerste lot

Vandaag de dag zijn we samen met andere producenten veel bewuster bezig met afval. Er wordt 

minder afval geproduceerd en we spenderen meer aandacht aan grondig sorteren. Een posi-

tieve tendens die voelbaar is bij Belgoprocess. De hoeveelheid aangevoerd afval is de laatste 

jaren immers gedaald. Toch is er nog steeds een grote nood aan voldoende opslagcapaciteit. 

Voor meer dan 70.000 vaten om precies te zijn. Opslag is daardoor een belangrijk gegeven bij 

Belgoprocess. En hoewel het simpel lijkt, komt er heel wat bij kijken.

‘Het hele opslagproces willen  

we zo veilig, optimaal en  

voordelig mogelijk houden.’

Maarten Houben, manager receptie en opslag

Maarten Houben
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De beschikbare vrije opslagcapaciteit op Belgoprocess slonk. Een weldoordacht uitbreidingsplan bood soelaas. 

Geen overbodige luxe als je weet dat er 70.000 vaten veilig opgeslagen moeten worden in afwachting van 

berging. Bovendien leveren we hier heel wat inspanningen, van receptie tot opslag. Het gebeurt allemaal onder 

toeziend oog van Maarten Houben, manager van de afdeling Receptie en Opslag.

VAN NIET-GECONDITIONEERD NAAR GECONDITIONEERD 
AFVAL
Maarten Houben: “Afval komt op onze site binnen in niet-geconditioneerde toestand. Het is afkomstig van 

onder meer kerncentrales en onze eigen site 2, maar ook van andere producenten. Je kan stellen dat alle 

radioactieve afval dat niet ter plaatse verwerkt kan worden, hier terechtkomt. Belgoprocess biedt duurzame 

oplossingen voor de verwerking en opslag ervan.  Het niet-geconditioneerde afval wordt verwerkt in onze ver-

werkingsinstallaties, bijvoorbeeld via verbranding of persing. Dat gebeurt deels automatisch, maar er komt ook 

nog manueel werk aan te pas om grondstoffen aan te voeren en machines te bedienen en te controleren. 

Het verwerkt radioactief afval wordt in een standaard 400-l vat geplaatst en gecementeerd, dus opgevuld met 

mortelspecie. Vervolgens worden de vaten naar de opslagplaats getransporteerd.”

KLAAR VOOR BERGING
Intussen staan er 70.000 colli in verschillende opslagplaatsen te wachten tot ze geborgen kunnen worden. Maar 

voor het zover is, moet er een hele procedure doorlopen worden. 

Maarten Houben: “Eerst controleren we welk afval er in de colli zit. Om de veiligheid te garanderen en te 

voldoen aan de acceptatiecriteria voor berging moeten we immers 100 % zeker zijn van de inhoud. Daarom is 

afval dat klaar is voor berging meestal van de jongste categorie. Recent geproduceerd afval is immers beter 

gedocumenteerd en gemakkelijker traceerbaar dan oud afval. Intussen is het eerste lot quasi 99 % bergings-

conform, wat betekent dat het zo goed als klaar is om naar de IPM-installatie (Installatie Productie Monolieten) 

overgebracht te worden. Daar worden 4 colli in een betonnen caisson geplaatst die met mortelspecie wordt 

opgevuld, zodat een groot blok cement wordt gevormd. Dat noemen we een monoliet. IPM is dus de installatie 

voor de productie van monolieten. Doel is om zoveel mogelijk colli in een constante aanvoer naar IPM te bren-

gen om ze vervolgens als monolieten te bergen. Op de bergingssite van NIRAS voor laag- en middelactief afval 

moeten de monolieten honderden jaren kunnen blijven staan in veilige omstandigheden en afgezonderd van 

het leefmilieu.”

TERMINOLOGIE IN EEN NOTENDOP

	■ Een vat is een omhulsel gevuld met niet-geconditioneerd afval

	■ Een collo is een vat gevuld met geconditioneerd afval en voorzien van een matrix (omhullend 

materiaal)

	■ Een caisson is een betonnen bak waar 4 colli in passen

	■ Een monoliet is een betonnen caisson gevuld met 4 colli of met bulkafval en ingebed in mortelspecie

HUIDIGE INFRASTRUCTUUR
De taak van de cel Receptie en Opslag klinkt eenvoudig: afval in ontvangst nemen, transporteren en veilig 

opslaan. Toch is deze cel een belangrijke schakel binnen Belgoprocess. Ze werken ook nauw samen met het 

verwerkingsteam.

Maarten Houben: “In eerste instantie doen wij de receptie en de opslag van niet-geconditioneerd afval. Het ver-

werkingsteam gaat dat vervolgens verwerken en conditioneren. Daarna komt het geconditioneerde afval bij ons 

terug en zorgen wij voor de tussentijdse opslag tot het finaal naar berging kan. Met het oog op alle opslagruimte 

die daarvoor nodig is, werd op de sites van Belgoprocess de infrastructuur verder uitgebreid.” 

INFRASTRUCTUUR VOOR OPSLAG OP DE BELGOPROCESS SITE

	■ Gebouw 150: voor laagradioactief afval. Werd als eerste gezet in de jaren 80 en staat intussen vol

	■ Gebouw 151: voor laagradioactief afval. Bestaat uit 5 hallen en is het grootste gebouw qua 

capaciteit – het bevat meer dan de helft van de 70.000 vaten

	■ Gebouw 155: voor alfahoudend radioactief afval 

	■ Gebouw 127: voor middelactief geconditioneerd afval afkomstig van o.a. Eurochemic

	■ Gebouw 129: voor hoogactief verglaasd afval, afkomstig van Eurochemic

	■ Gebouw 136: voor hoogactief verglaasd afval, alsook gecementeerd afval en restafval van kern-

brandstof gebruikt in Belgische kerncentrales

	■ Gebouw 167: nieuwe opslagplaats voor ASR-geaffecteerde colli, ingebruikname in 2024. ASR staat 

voor alkali-silica reactie.
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De opslag van geconditioneerd laagactief afval omvat de gebouwen 150, 151 en 155. Middelactief afval ligt opgeslagen in gebouw 127.
Het vermelde getal voor de opslag van hoogactief afval slaat op gebouw 129 en 136, inclusief zone D.
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Opslaggeb. 151E
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GLOEDNIEUW RECEPTIE- & OPSLAGCENTRUM
De huidige infrastructuur voor opslag is op z’n minst indrukwekkend te noemen. Toch zijn we er nog niet. Het 

nieuwe receptie- en opslagcentrum of ROC-gebouw is work in progress en zal in de toekomst een belangrijke 

rol spelen. Bedoeling is om er niet-geconditioneerd afval bij ontvangst te stockeren, zodat het gemeten en 

gecontroleerd kan worden om het vervolgens naar de verwerkingsinstallatie en daarna via IPM naar de ber-

gingsinstallatie te transporteren. 

GEDEGEN INSPECTIES
Het is een misvatting dat niet meer wordt omgekeken naar de colli als ze zijn opgeslagen. In het begin van dit 

millennium werden alle colli, die in opslag stonden, individueel gecontroleerd, één voor één. Nadien beperkte 

dat toezicht zich tot de zogenaamde getuigencolli. Dat is een selectie van colli die representatief is voor alle 

colli. De getuigencolli worden periodiek opgevolgd: de eerste keer 3 jaar na ontvangst, de tweede keer na 10 jaar. 

Vervolgens controleren we de getuigencolli aan een vast ritme van 1 keer om de 10 jaar.

Maarten Houben: “Die manier van inspecteren maakt ons werk een pak minder omslachtig. De colli staan 

immers meestal opgeslagen in een piramidevormige stapeling. Dat is uiterst stabiel en veilig. Helaas maakt 

het de uitsortering complexer. Het onderste vat bereiken voor inspectie is namelijk niet eenvoudig. Doordat de 

getuigencolli op voorhand gekend zijn – ze worden mee bepaald door NIRAS – kunnen we ze in de bovenste laag 

opslaan, waardoor ze achteraf gemakkelijker te controleren zijn.”

In het nieuwe gebouw 167 gaan we echter voor een rechte stapeling. De ASR-geaffecteerde colli worden per 4 

in skids geplaatst. Dat zijn metalen rekken met lekbak waarin eventuele gel die uit de colli vloeit, opgevangen 

wordt. De skids worden maximaal 5 hoog gestapeld. Om de onderste colli te bereiken, moeten we zo maximaal 

4 skids verplaatsen. Of hoe moderne infrastructuur het ons gemakkelijk maakt om uit te sorteren.

DE TOEKOMST LONKT
Maarten Houben: “Opslag is een continu verhaal. Als het eerste lot geborgen is, beginnen we met het tweede 

lot. De grootste uitdaging voor ons zit ‘m enerzijds in de opslagcapaciteit en anderzijds het zo goed mogelijk 

bovenaan zetten van bergingsconforme colli. Doel is om een selectie te maken vanuit meerdere lagen van de 

stapelingen, zodat we de nodige colli sneller naar berging kunnen sturen. Het hele opslag- en bergingsproces 

willen we immers zo veilig, optimaal en efficiënt mogelijk houden.”

Werf geb. 167

Opslaghal geb. 167
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6
 Projecten

Kennis & middelen 
voor speciale loten

Gespecialiseerde kennis en dito infrastructuur, dat zijn de ingrediënten om ‘aparte’ loten afval 

van onderzoeksinstellingen succesvol te verwerken. Bij Belgoprocess hebben we al meermaals 

bewezen dat we dergelijke projecten tot een goed einde kunnen brengen. Zo verliep het ook 

met het project ‘Snowwhite’ naar aanleiding van een vraag van SCK CEN. Met dank aan onze 

collega en ingenieur radiologische karakterisatie Carlot Valgaeren en haar team.

‘We hebben de expertise in huis om 

nieuwe, innovatieve radiochemische 

scheidingsprocessen te ontwikkelen.’

Carlot Valgaeren, ingenieur radiologische karakterisatie

Carlot Valgaeren
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Het verzoek ging om de ontwikkeling van een oplossing voor een lot radioactief afval van het SCK CEN. Enkele 

jaren geleden was daar een project opgestart om koolstof-14 (14C) te produceren in de BR2-reactor. Daarbij 

plaatst men kleine capsules met een sneeuwwit poeder – vandaar de naam Snowwhite – in de kern van de 

reactor. Na enkele jaren werd beslist om niet verder te gaan met het project en bleven er enkele kilo grammen 

speciaal afval over. Het bestraalde poeder bleek onvoldoende stabiel om als afval te verwerken. De ingenieurs 

productiebeheer van Belgoprocess stelden een compleet nieuw chemisch proces voor dat het mogelijk maakte 

om het poeder in een stabiele vorm om te zetten. 

SNEEUWWIT POEDER
Carlot Valgaeren: “Koolstof-14 is een populaire hulpstof voor radiolabeling. Tijdens de ontwikkeling van nieuwe 

medicijnen bijvoorbeeld wordt een stabiel koolstofatoom vervangen door een radioactief koolstofatoom. De 

radioactiviteit maakt het mogelijk om extreem lage concentraties van de afbraakstoffen van het nieuwe medi-

cijn in het lichaam op te volgen. Op die manier komt men te weten hoe het nieuwe molecule zich zal gedragen 

in de mens, wat een essentiële stap is in de ontwikkeling van ieder nieuw medicijn. Er is een leveringstekort, 

mede door het feit dat er wereldwijd maar één leverancier is. Vandaar het idee voor productie bij het SCK CEN, 

waar al verschillende jaren lege posities in de reactor opgevuld werden met capsules met aluminiumnitride. Het 

project werd echter stopgezet waardoor het bestraalde materiaal ineens afval werd. Voor de verwerking van 

zo’n ongewone afvalloten komt men dan snel bij Belgoprocess uit.”

IN ’T KORT

Productie van koolstof-14 (14C) @ SCK CEN:

	■ Door bestraling van aluminiumnitride (AIN) in een capsule in de BR2

	■ Stikstofatoom (14N) absorbeert een neutron en wordt koolstof (14C)

Radioactief afval stabiliseren @ Belgoprocess:

	■ Van aluminiumnitride (AIN) naar aluminiumhydroxide (Al(OH)3) door hydrolyse

	■ Hierbij wordt 14C met een zeer hoge zuiverheidsgraad teruggewonnen

STAPSGEWIJS NAAR ALUMINIUMHYDROXIDE
Carlot Valgaeren: “De ontwikkeling van het stabilisatieproces gebeurde in fases. We zijn gestart met literatuur-

onderzoek om te kijken welke technieken er gebruikt werden in andere landen. Het extraheren van 14C is niet 

nieuw en er zijn verschillende wetenschappelijke artikels over het thema vrij toegankelijk. We kwamen snel tot 

de vaststelling dat de gekende processen ofwel niet voldeden aan onze veiligheidseisen, ofwel afval genereren 

dat niet verwerkt kan worden. Op veiligheid willen we nooit toegeven, noch het probleem verschuiven. Daarom 

zijn we ons meer gaan focussen op de hydrolyse van het nitride, omdat dat het instabiele element is, en niet 

meer op de extractie van 14C. Bij de eerste testen merkten we dat ons idee prima resultaten opleverde. Daarna 

hebben we nog een aantal wijzigingen getest om het proces eenvoudiger te maken en tot onze verbazing bleef 

het nog steeds goed werken. Omdat we geen gebruikmaken van de ‘traditionele’ extractieprocessen slagen we 

er bovendien in om 14C met een hoge zuiverheid te bekomen. In de farmaceutische industrie wil men trouwens 

liefst zo veel mogelijk 14C per gram en geen stabiel 12C hebben als men deze atomen gaat inbouwen in nieuwe 

moleculen.”

De eerste fase van het onderzoek is gebeurd op niet-bestraald aluminiumnitride poeder buiten de gecontro-

leerde zone. De zogenaamde inactieve tests. “We initieerden chemische reacties en keken tot welke componen-

ten dat leidde. We vroegen ons daarbij constant af of het niet nog eenvoudiger kon. Ons labo is daartoe perfect 

uitgerust, zoals voor ICP-analyses (Inductief Gekoppeld Plasma) om te meten hoeveel aluminium er aanwezig is. 

Het is in deze fase dat we ook vaststelden dat klassieke routes tot probleemafval gaan leiden.” 

Vervolgens is het team gaan testen in de gecontroleerde zone. Daarvoor werd een capsule uit de storage pond 

van de BR-2-reactor gehaald en getransporteerd naar Belgoprocess. Na de nodige voorbereidingen werd de 

capsule voorzichtig geopend. Daar stelden we trouwens vast dat het mooie sneeuwwitte poeder door de intense 

straling in de reactor omgezet was naar een bruin korrelig poeder. 

Carlot Valgaeren: “Je zou kunnen denken dat het openen van zo’n capsule en het poeder eruit halen iets een-

voudigs is. Niets is minder waar. De capsule zelf was radioactief geworden door in de reactor te zitten. Men had 

ook een vermoeden dat er wel eens wat druk op de capsule kon zitten. Onze ingenieurs hebben over elk detail 

nagedacht vooraleer we effectief aan de slag gingen. Uiteindelijk hebben we de capsule zelfs tot bijna minus 

200 °C gekoeld om bepaalde risico’s te vermijden.”

LOT MET POTENTIEEL
De initiële vraag om een oplossing te ontwikkelen om het reeds door het SCK CEN geproduceerde materiaal te 

kunnen verwerken, is daarmee vervuld. Het materiaal ligt nu bij hen, zij zijn aan zet. Door de huidige geopoli-

tieke situatie is er mogelijks toch interesse in een valorisatie. Men dient te beslissen of we het materiaal gaan 

behandelen als radioactief afval of toch gaan trachten het 14C te recupereren. 

Carlot Valgaeren: “Het door ons ontwikkeld stabilisatieproces zet het aluminium om naar het stabiele alumini-

umhydroxide. Hiermee is de initiële vraag om een oplossing te ontwikkelen om het door het SCK CEN geprodu-

ceerde materiaal te kunnen verwerken, vervuld. Op laboschaal weliswaar, maar met potentieel. Want bijkomend 

wordt 14C met een zeer hoge zuiverheidsgraad teruggewonnen. Door de huidige geopolitieke situatie kan dit 

een interessante valorisatie zijn. Onze collega’s van het SCK CEN dienen te beslissen of we het materiaal gaan 

behandelen als radioactief afval of de 14C terugwinnen. We reiken een oplossing aan met een bonus.”

INNOVATIEF & DUURZAAM
Vandaag kunnen we stellen dat het chemische proces ontwikkeld is. Een resultaat waar we trots op mogen zijn, 

want het is niet alledaags.

Carlot Valgaeren: “Het bewijst zeker ons kunnen. We hebben de expertise in huis om nieuwe, innovatieve 

radiochemische scheidingsprocessen te ontwikkelen. We zijn het gewoon om met processen in de ‘warme zone’ 

te werken van zodra er radioactiviteit aan te pas komen. In de PAMELA-installatie op site 1 bijvoorbeeld wordt 

middel- en hoogactief vast afval verwerkt en geconditioneerd. Andere instellingen zijn wegens gebrek aan de 

juiste infrastructuur vaak geremd. Stalen die ‘pikanter’ zijn, kunnen bij ons via hotcellen perfect vanop afstand 

gehanteerd worden. Gespecialiseerde vragen zijn dus heel welkom. We stellen onze nucleaire kennis graag ter 

beschikking om ze als dienst aan te bieden aan nationale en internationale klanten. Bij projecten als Snowwhite 

heb je de kans om stap voor stap de radiochemie in de vingers te krijgen en daarbij zelf te leren om radioactief 

materiaal correct te manipuleren. Het was dus tegelijkertijd ook een doeltreffend opleidingstraject. Het SCK 

CEN heeft nu niet alleen een verwer kingsoplossing waarbij het radioactief afval afgevoerd kan worden, maar 

ook een efficiënt proces om 14C te recupereren. Het eindproduct stemt ook NIRAS tevreden.” 

Bij al dit innovatief werk – het boeiendste ter wereld volgens Carlot Valgaeren – focust Belgoprocess ondertus-

sen opvallend op het hergebruiken, recycleren en beperken van afvalstoffen. Oftewel: er zit een steeds duurza-

mere saus rondom onze processen. 

Bestraald ‘snowwhite’
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Verwerkingscel in PAMELA
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7
Commercieel

Ontmanteling 
versnellerspark UGent 
Duurzame missie & commerciële 
ambitie in balans 

Goed werk genereert ander werk. Na de succesvolle ontmanteling van Thetis, de proefreactor 

van het Instituut voor Nucleaire Wetenschappen (INW) van UGent, vertrouwde de universiteit 

opnieuw op de expertise van Belgoprocess om een historische radioactieve installatie uit het 

circuit te halen. Bijna 100% van het materiaal daarvan krijgt een tweede leven. Meteen een 

mooi voorbeeld van hoe we onze duurzame missie en maatschappelijke relevantie rijmen met 

commerciële ambities. 

‘Wij zijn fan van circulaire economie en het is altijd 

onze missie om zo min mogelijk afval naar Belgo-

process te brengen.’

Pieter Michiels, projectingenieur

Pieter Michiels en Koen Adriaensen
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De opdracht via aanbesteding was duidelijk: ontmanteling van het deels geactiveerde en besmette versnellers-

park, alsook de juiste karakterisering van het afval. Dit op een veilige manier en conform de nucleaire instruc-

ties. Voor deze niet-alledaagse ontmanteling werkte Belgoprocess op het terrein samen met de firma Mourik. 

Complementaire kennis en arbeid, in goede banen geleid door onze collega’s: ploegleider Koen Adriaensen en 

projectingenieur Pieter Michiels. 

NIET AAN ONS PROEFSTUK TOE
Locatie van dienst: het technologiepark van UGent in – what’s in a name – de Proeftuinstraat. Een campus waar 

nucleair onderzoek vele jaren floreerde en wetenschappers state-of-the-art installaties tot hun beschikking had-

den, namelijk lineaire versnellers, een cyclotron, een neutrontherapie toestel en de Thetis-onderzoeksreactor. 

De installaties deden dienst voor fundamenteel onderzoek in stralingsfysica, isotopenproductie en neutronen-

therapie voor patiënten. De laatste onderzoeksactiviteiten die er plaatsvonden, dateren van 2008. De proefre-

actor werd tussen 2013 en 2015 al ontmanteld, maar de overige installaties stonden nog in de gebouwen van 

campus Proeftuin – het voormalige INW. Dat ze ooit ontmanteld moesten worden, stond al bijna 10 jaar vast. De 

goedkeuring van het plan, opgesteld door SCK CEN en UGent, liet echter op zich wachten. In juni 2022 kon de 

ontmanteling starten, voorafgegaan door een oerdegelijke voorbereiding van Pieter Michiels die het commer-

ciële project van aanbesteding tot levering behartigde. 

Koen Adriaensen: “Het ging om 4 deeltjesversnellers uit de jaren 60. Een cyclotron, een lineaire deeltjesver-

sneller van 90 MeV (mega-elektronvolt), één met lager vermogen van 15 MeV, een Van de Graaff-generator, een 

neutrontherapietoestel en een neutronengenerator. Ze brachten protonen voort die in een aluminium vacuüm-

buis van 20 à 30 m lang getransporteerd werden om een target te bestralen met het oog op medische doelein-

den. De bundel in die buis kon met magneten afgebogen worden naar 5 verschillende locaties, waar de targets 

achter muren van 2 meter dik verscholen waren. De elektrisch bediende, metalen deuren waren even dik. Je kan 

dus stellen dat het zeer zware installaties waren, enorm massief.”

GIGANTISCHE MASSA
Pieter Michiels: “Onvoorstelbaar hoe ze die installaties daar ooit binnengekregen hebben. Dat het allemaal 

weer naar buiten moest, was nog minder voorstelbaar. Blokken massief metaal, tonnen lood… Eerder dan het 

radioactieve risico, dat beperkt was en dat we goed kennen, was de grootste uitdaging die gigantische massa 

manipuleren en versnijden in een omgeving die er eigenlijk niet op voorzien was. Enkel voor de verplaatsing 

van de magneten van het cyclotron en het neutrontherapietoestel hebben we een extern bedrijf ingeschakeld.”

Pieter had een fulltime job aan de planning en methodologie van de werkzaamheden. Hij leverde werkinstructies 

af en een ontmantelingsplan in 4 fases. De instructies waren de leidraad voor het projectteam en fungeerden als 

logboek. In de eerste fase werden de niet-radiologische infrastructuur en alle attributen waarbij geen besmet-

ting of activatie mogelijk was, ontmanteld. Het waren stukken die geen radiologische karakterisatie vergden, 

niet verkleind moesten worden om in een 200 litervat te passen en dus gewoon in de container konden. In een 

latere fase kwamen er wel radiologische componenten aan te pas. Het klasseren of radiologisch declareren van 

al dat afval was ook een hele uitdaging. Naast de directe metingen werden wrijf- en boorstalen geanalyseerd. 

Intussen staat de teller op ongeveer 400 boorstalen en bijna 5000 wrijfmonsters.

Koen Adriaensen: “Op dat vlak kreeg ons team ondersteuning van ingenieurs van SCK CEN en UGent. Kwestie 

van het afval zo juist mogelijk te karakteriseren en de maatschappij zo min mogelijk te belasten. De ontman-

teling verliep volgens uiterst strenge veiligheidsnormen. Alle gedemonteerde onderdelen werden na grondige 

inspectie door de dienst Fysische Controle (interne stralingscontroleur, ondersteund door de stralingsbescher-

ming van UGent) veilig afgevoerd. Die dienst werd bijgestaan door onafhankelijke experten van Be.Sure. Het 

was intens, maar aangenaam samenwerken. Ondertussen is het tijd voor de laatste loodjes: het verwijderen 

van gebruiksmaterialen uit de zone.” Het project zal binnen de voorziene termijn en binnen budget worden 

opgeleverd.

QUASI 100% RECYCLAGE 
Vandaag kunnen we stellen dat een indrukwekkend duurzaam parcours is afgerond. In totaal leverden de wer-

ken ca. 300 ton aan ontmanteld materiaal op – oftewel 15 gevulde vrachtwagens. Zo’n 230 ton werd onmiddellijk 

vrijgegeven voor hergebruik. Het overige materiaal wordt nog in een smelterij gerecycleerd en/of in verval- 

stockage geplaatst. De radioactiviteit vermindert immers naarmate de tijd verstrijkt. Dat is een fysisch gegeven.  

Pieter Michiels: “De hoeveelheid radioactieve afvalstoffen op een kostenefficiënte manier tot een minimum 

herleiden, daar is het ons om te doen. Wij zijn fan van circulaire economie en het is altijd onze missie om zo 

min mogelijk afval naar Belgoprocess te brengen. De ontmanteling van het versnellerspark is in dat opzicht 

een duurzaam verhaal. De grootste stukken die eraf kwamen waren beton en metaal, direct vrijgegeven voor 

recyclage. De komende maanden zal UGent de gebouwen opnieuw minutieus meten en gedetailleerd in kaart 

brengen. Ze zullen ze met andere woorden ‘scannen’ om eventueel nog resterende radioactiviteit op te sporen 

en – indien nodig – te verwijderen. Die data zullen het vrijgavedossier voeden, dat aan het FANC (Federaal 

Agentschap voor Nucleaire Controle) wordt overgemaakt. Doel is om de gebouwen in hun oorspronkelijke staat 

te herstellen en een andere invulling te geven.”

COMMERCIËLE AMBITIES 
Dankzij de complementaire kennis van Belgoprocess en Mourik is geschiedenis geschreven in de Proeftuin. De 

ontmanteling van de deeltjesversnellers van de UGent loopt nu op z’n einde, maar de rol van Belgoprocess als 

expert in de verwerking, conditionering en opslag van radioactieve afvalstoffen én in de ontmanteling en sane-

ring van stilgelegde nucleaire installaties is nog lang niet uitgespeeld. 

“Om maar te zeggen: met onze commerciële activiteiten – operationele dienstverlening in het binnenland, off-

site dienstverlening en de verwerking van buitenlands afval en andere on-site valorisatie – creëren we maat-

schappelijke meerwaarde. Dat is belangrijk voor ons. Op dit duurzame elan gaan we de toekomst in”, aldus Koen 

en Pieter.

Afschermpoort versnellercomplex 
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8
Milieu

Vervanging van de 
Neteleiding 
Nieuwe Neteleiding met 
duurzame insteek

De strijd tegen asbest draait in Vlaanderen op volle toeren. Tegen 2040 moeten alle asbest-

toepassingen verdwenen zijn. Ook de Neteleiding, die gezuiverd proceswater van de site van 

Belgoprocess en SCK CEN naar de Molse Nete afvoert. Hoewel die leiding vandaag nog in goe-

de staat verkeert, zal ze vervangen worden door een duurzaam alternatief. En dat doen we bij 

Belgoprocess preventief en op tijd.

‘We doen er alles aan om de hinder voor de  

omwonenden te beperken.’

Koen De Smet, projectleider

Koen De Smet en Bart Valkiers
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Om straks te voldoen aan de Vlaamse normen moet de Neteleiding, die gemaakt is van asbestgebonden cement, 

vernieuwd worden. Omdat respect voor het milieu hier centraal staat en omdat we de asbestverwijdering tijdig 

willen aanpakken, kwamen we bij Belgoprocess alvast in actie. Aan het woord zijn Koen De Smet, projectleider 

die de vervanging van de Neteleiding van A tot Z coördineert, en Bart Valkiers, ploegleider van de ontmante-

lingsploeg die de asbestcementleiding zal verwijderen.

NETELEIDING – WAT & WAAR?
De Neteleiding is een ondergrondse leiding die gezuiverd proceswater afvoert van onder meer de nucleaire 

reactor BR2 van SCK CEN en de verwerkingsinstallatie CILVA van Belgoprocess naar de Molse Nete. De afvoer-

leiding vertrekt op site 2 van Belgoprocess en is ongeveer 10 km lang. Het grootste deel daarvan loopt doorheen 

bos- en landbouwgebied, maar op sommige plaatsen grenst de Neteleiding ook aan bebouwde percelen of loopt 

ze onder bestaande verharde wegen. Geen sinecure dus om die te vervangen.

Koen De Smet: “De vernieuwing van de Neteleiding is inderdaad geen eenvoudige klus. Het vraagt om een 

degelijke planning en doorgedreven expertise. Gelukkig hebben we die knowhow bij Belgoprocess in huis. De 

huidige leiding moet immers verwijderd worden in het kader van de afvoer van asbesthoudend materiaal, opge-

legd door de Vlaamse overheid. Daarom vervangen we de oude leiding graag door een duurzamer materiaal: 

HDPE of hogedichtheidpolyetheen. Een uiterst veilig, recycleerbaar en corrosiebestendig materiaal. Bovendien 

kunnen we er eenvoudig foam pigs (polyetherschuim) doorsturen om de leiding te reinigen (verwijderen van 

slibaanslag).”

MINUTIEUZE PLANNING
Bart Valkiers: “De vervanging van de Neteleiding zal 5 jaar in beslag nemen en in 5 fases verlopen. De reden 

daarvoor is eenvoudig: de werken vinden telkens plaats in juni en juli. De periode dat de CILVA oven aan een 

jaarlijks onderhoud onderworpen wordt. Die laatste ligt dan 6 à 7 weken stil, waardoor er geen proceswater 

afgevoerd moet worden via de Neteleiding. Het ideale moment om een deel van de oude afvoerleiding te 

vervangen.”

Koen De Smet: “Omdat we elk jaar slechts een klein tijdsframe hebben om de werken uit te voeren, is een zorg-

vuldige planning noodzakelijk. Daarom verdeelden we het traject in 5 delen van min of meer dezelfde lengte, die 

we tussen 2024 en 2028 stelselmatig zullen vervangen. Fase 1 tot en met 3 speelt zich voornamelijk af in bebost 

en landbouwgebied, voor fase 4 en 5 zitten we vooral in bewoond gebied. In 2022 vervingen we al een eerste 

stuk van 130 m aan de nieuwe hoofdingang van SCK CEN. We hebben toen gezien dat onze procedure veilig ver-

loopt en dat de vooropgestelde planning haalbaar is. Het ontmantelingsproces zit goed in elkaar. Nu is het kwes-

tie om het proces verder te optimaliseren. Wat we zullen optimaliseren is de verpakking van de oude buizen. 

Waar we in 2022 gebruikmaakten van transportkisten, kiezen we er voortaan voor om de buizen helemaal in te 

pakken en ze vervolgens in 20 voet IP2-containers (IP-2 is een goedgekeurde transportverpakking) te stapelen.”

IN ’T KORT

Neteleiding:

	■ Afvoerleiding voor gezuiverd proceswater

	■ Lengte: 10 km

	■ Vanaf site 2 van Belgoprocess in Mol tot aan het lozingspunt in de Molse Nete

	■ Deze asbestcementleiding werd in dienst genomen in 1956 door het SCK CEN en is nog in opera-

tionele staat 

	■ NIRAS is eigenaar van de Neteleiding 

	■ Belgoprocess is de nucleaire exploitant en voert de werken uit

Vervangen van de Neteleiding:

	■ Gefaseerde vervanging van het volledige traject, behalve het deel in de Europese wijk dat ver-

nieuwd werd in 2003

	■ Behoud van het bestaande lozingspunt en tracé

LOEPZUIVERE WORKFLOW
De planning werd opgemaakt, de technieken geanalyseerd. Iedereen staat klaar om in de zomer van 2024 aan 

de slag te gaan met fase 1. Doeltreffend en met oog voor de veiligheid van zowel medewerkers en omwonenden 

als de natuur.

Bart Valkiers: “Alle stappen in het proces volgen elkaar nauwgezet op. Eerst graven we een sleuf om de oude 

Neteleiding bloot te leggen. Daarna gaan we de leiding in eerste instantie inblokken. Om ervoor te zorgen dat 

de vloeistoffen die zich verderop in de leiding bevinden niet terugvloeien, plaatsen we een hogedrukballon in de 

buis. Als beide afsluiters bevestigd zijn en de restvloeistoffen uit de buis gezogen zijn, is het tijd om de leiding 

te knippen. Dankzij die techniek voorkomen we het vrijkomen van asbestvezels. Vervolgens halen we de leiding 

uit de sleuf om ze zorgvuldig in te pakken en te transporteren naar een decontaminatie-installatie, zodat de 

asbestbuis later vrijgesteld of vrijgegeven kan worden. Is de oude leiding verwijderd, dan plaatsen we meteen 

de nieuwe HDPE-leiding en voeren we druktesten uit na het aanvullen van de sleuf. Tot slot wordt de volledige 

zone terug hersteld in haar oorspronkelijke staat. We doen er dus alles aan om de hinder voor de omwonenden 

– vooral van toepassing in fase 4 en 5 – te beperken.”



52 53

Decanter als processtap in de waterzuivering

DUURZAAM KARAKTER
Hoewel de vervanging van de Neteleiding een duwtje in de rug kreeg van de Vlaamse eisen om asbesttoe-

passingen uit de ondergrond te verwijderen, sluit het project naadloos aan bij het duurzame pad dat we bij 

Belgoprocess bewandelen. Eerst en vooral wordt de asbestcementleiding vervangen door een meer duurzame 

variant. Ook de impact van dit project op de natuur beperken we tot een uiterst minimum. Maar dat is niet de 

enige positieve keuze die we maken voor mens en milieu.

Koen De Smet: “Een strook van 6 m moet vrijgehouden worden van bomen, omdat we ruimte nodig hebben.  

Het rooien van de bomen zal telkens voor 15 maart gebeuren, rekening houdend met het broedseizoen van de 

vogels. Er is ook een boscompensatie voorzien. We zullen dus op andere plaatsen bomen aanplanten. Bovendien 

zullen we op de strook die boomvrij gehouden moet worden, andere beplanting aanbrengen. Zo kan de zone 

toch mooi herstellen in lijn met de natuur.”

Bart Valkiers: “Aan de hand van grondwaterpeilingen wordt gekeken of een grondbemaling nodig is. Staat het 

grondwater hoog, dan moeten we de sleuf bemalen, zodat we droog kunnen werken. Dat grondwater laten we 

enkele meters verder opnieuw in de grond filtreren. Dankzij die maximale infiltratie beperken we de invloed van 

de graafwerken op de natuur.”

HELDERE COMMUNICATIE
Transparant en volledig informeren omtrent de werken vinden we bij Belgoprocess uiterst belangrijk. Zowel 

bewoners en eigenaars van percelen als personen die omwille van de wegeniswerken hinder kunnen onder-

vinden, houden we graag op de hoogte. Daarom verspreidden we in 2022 een brief en stelden we het project 

op een infovergadering voor aan alle geïnteresseerden. Ook voor de aanvang van elke fase communiceren we 

openlijk over de plannen.

Koen De Smet: “Momenteel denken we na over een eenvoudige manier om tijdens de verschillende fases snel 

te communiceren met de betrokkenen. Doel daarvan is om meteen te kunnen helpen of een antwoord te bie-

den op eventuele vragen. Een heldere communicatie is immers de kers op de taart van een mooi en duurzaam 

project.” 
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9
Veiligheid 

Scoren met 
meldingscultuur 
& openheid

Als het op veiligheid aankomt, laat Belgoprocess niets aan het toeval over. Van technische en 

organisatorische veiligheid evolueerden we de voorbije jaren naar een veiligheidscultuur die 

breed gedragen wordt. Daarbij hoort permanente alertheid en de wil om verder te verbeteren. 

Bel V, de technische veiligheidsorganisatie voor de Belgische nucleaire veiligheidsoverheid, be-

waakt dit alles en merkt op dat we het goed doen. 

‘Er heerst enorme openheid om issues bespreek-

baar te maken en er is volop bereidheid tot actie 

om ze op te lossen en herhaling te vermijden.’

Kurt Couckuyt, inspecteur

Wouter Aerts, Rutger Berden en Kurt Couckuyt (Bel-V)
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Binnen het toezichthoudende en regulerende orgaan van België voor alles inzake nucleaire veiligheid en stra-

lingsbescherming voert Bel V als Technische Veiligheidsorganisatie nucleaire veiligheidsevaluaties en inspec-

ties uit bij Belgoprocess. Het is een filiaal van het Federaal Agentschap voor Nucleaire Controle (FANC) onder de 

bevoegdheid van het Ministerie van Binnenlandse Zaken. De samenwerking tussen FANC en Bel V is nauw, net 

zoals die tussen hun inspecteur Kurt Couckuyt en onze opdrachthouder veiligheid Rutger Berden.

Hoe moeten we de controlerende opdracht precies zien?

Kurt Couckuyt: “Enerzijds voeren we vanuit Bel V inspecties in installaties uit. Anderzijds staan we in voor de 

opvolging van studies, projecten en constructies van nieuwe gebouwen – altijd met betrekking tot veiligheid. Bij 

klasse I-exploitanten, zoals Belgoprocess, wordt alles gestuurd vanuit een controleprogramma dat telkens zes 

jaar omvat. Doel is om jaarlijks alle relevante aspecten af te dekken. Daar zit een systematiek in, volgens twee 

types inspecties: een eerste zijn de systematische controles die drie-wekelijks doorgaan. Een voorbeeld is een 

inspectie hoe de uitbating verloopt. We doen een fysieke rondgang, we bespreken documenten en wijzigingen 

aan de installaties, en we kijken wat in aanmerking komt voor optimalisatie. Incidenten van de voorbije periode 

worden besproken op de systematische inspectie.”

Rutger Berden: “Als tweede type inspectie krijgt Belgoprocess een vijftal keer per jaar thematische controles 

uitgevoerd door onze SPOC (single point of contact), Kurt, en andere domein specifieke experten van Bel V. Dit 

kan bijvoorbeeld gaan rond brandveiligheid. Bel V onderzoekt dan hoe onze processen zijn opgebouwd. Tot slot 

kunnen ook nog inspecties georganiseerd worden door het FANC naar aanleiding van een incidentmelding of een 

specifiek project zoals de geplande vervanging van de Neteleiding – een ondergrondse leiding die gezuiverd pro-

ceswater afvoert van de nucleaire reactor BR2 van het SCK en de verwerkingsinstallatie CILVA naar de Molse Nete, 

en die aan bebouwde privépercelen grenst. Bel V en FANC overleggen dan uiteraard, ze bundelen hun krachten 

en staan samen met de dienst voor fysische controle van Belgoprocess in voor de opvolging van de veiligheid.”

Komt de eindafrekening met een puntensysteem?

Kurt Couckuyt: “We geven geen punten in termen van cijfers. Bel V maakt opmerkingen en vraagt om verbe-

teringsacties te implementeren. Er is doorheen het jaar een quasi continue opvolging van deze punten via de 

systematische inspecties. Dit wordt aangevuld met een bespreking een aantal keer per jaar van langlopende 

openstaande zaken. Voor specifieke projecten kunnen hierbij projectleiders gevraagd worden, ter ondersteu-

ning, om de stand van zaken toe te lichten. Jaarlijks wordt een evaluatie van de veiligheidstoestand van de 

installaties opgemaakt waarin een aantal sleutelboodschappen worden geformuleerd. Het controleprogramma 

kan gewijzigd worden in functie van deze evaluatie of toekomstige projecten.”

Rutger Berden: “Tijdens een contactmoment, hetzij een inspectie of vergadering, kan Kurt vaststellingen doen. 

Die legt hij vast in een rapport, al dan niet met opmerkingen en opvolgacties. Een stap verder zijn niet-con-

formiteiten. Dit zijn vaststellingen die niet in lijn zijn met de geldende regelgeving. Bijvoorbeeld: Bel V merkte 

op dat de onderdruk in cel 201 in gebouw 124X niet conform de vereisten in het veiligheidsverslag was. Deze 

niet-conformiteit geeft bijvoorbeeld aanleiding tot het opstarten van een IPA (Interne Project Aanvraag) voor 

de regularisatie van de zonering. Een dergelijke non-conformiteit wordt door Bel V opgevolgd totdat de actie 

volledig is uitgevoerd.” 

Zien jullie een bepaalde tendens?

Kurt Couckuyt: “De jaarlijkse veiligheidsevaluatie bij Belgoprocess wordt besproken bij de managementinspec-

tie. Moesten we meer niet-conformiteiten vaststellen in een welbepaald domein, dan zou dit aanleiding kunnen 

geven tot het formuleren van een sleutelboodschap tijdens de managementinspectie opdat Belgoprocess de 

grondoorzaken aanpakt. Wat ik bovenal onthoud is de openheid die heerst binnen Belgoprocess om issues 

bespreekbaar te maken en de bereidheid tot acties om ze op te lossen en herhaling te vermijden.”

Rutger Berden: “We nemen de beoordeling zeer serieus. Voor de sleutelboodschappen wordt bijvoorbeeld 

een actieplan gedefinieerd waarmee aan de slag wordt gegaan. Verder promoot Belgoprocess een open meld-

cultuur en is een doorgedreven kwaliteitssysteem opgesteld om incidenten te bespreken en hieraan de nodige 

acties te koppelen. Ik ben dan ook tevreden dat Kurt opmerkt dat onze meldingscultuur en openheid verbeterd 

zijn, dat iedereen zo betrokken is. Ook dat is duurzaamheid.”

In welke fase van het controleprogramma zitten we en wat zegt de toekomst?

Kurt Couckuyt: “Het huidige programma loopt bijna af, in 2024 starten we met een volgend zesjarenplan. 

De teneur zal allicht wat verschuiven, met meer aandacht voor het aspect ontmanteling. Er komen ook veel 

nieuwe projecten, gebouwen en installaties op ons af, zoals de infrastructuur voor waterbehandeling, gebouw 

136F en andere. Uitdagingen genoeg voor Belgoprocess en Bel V, laten we de constructieve samenwerking 

verderzetten.”

Rutger Berden: “De verschuiving in focus hangt samen met wat er op onze sites staat te gebeuren. In de 

komende jaren zal de IPM-installatie voor de productie van monolieten operationeel worden – dit is het procedé 

van bergingsconforme colli met afval die in een betonnen caisson worden geplaatst voor definitieve berging. 

Onze dienst zal hierin samen met Bel V een belangrijke rol spelen, en ook NIRAS en FANC zullen toezien op een 

veilig verloop. Eerst en vooral met inspecties op de gebouwen en daarna op de uitvoering. Alle hens aan dek 

dus, maar met 100% engagement kunnen we dat aan.”
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Kennis vergaren, 
borgen en delen

Belgoprocess is een vat vol kennis – uniek binnen België en de wereld. Dat is een goede zaak, 

want we willen de lat hoog leggen in de nucleaire sector. Zaak is het om de kennis die we heb-

ben opgebouwd en continu verder zullen ontwikkelen te borgen en te delen met het oog op de 

toekomstige generaties. Dit doen we effectief, en daar dragen onze collega’s Ken Goeyvaerts, 

Thomas Huys en Bert Lievens elk vanuit hun eigen afdeling aan bij.

‘Het is onze verantwoordelijkheid om de kennis 

over te dragen aan de volgende generaties.’

Thomas Huys, manager productiebeheer

Thomas Huys, Ken Goeyvaerts en Bert Lievens
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Ken, Thomas en Bert zijn aangeduid als de trekkers van ons kennis(net)werk, waar een 20-tal medewerkers deel 

van uitmaken. Samen vormen zij het kernteam, maar uiteraard moet de kennis tot bij iedereen geraken. Hoe dat 

precies in z’n werk gaat en welke engagementen en uitdagingen daarmee gepaard gaan, lees je hier.

FORUM KENNISBEHEER
Ken Goeyvaerts, expertisemanager elektriciteit, instrumentatie en automatisatie: “Uitgangspunt is dat kennis 

vergaren, borgen en delen absoluut noodzakelijk is. Dat is altijd de instelling geweest, maar het is pas sinds 

enkele jaren dat we initiatieven ook administratief steviger aan het onderbouwen zijn. Met initiatieven bedoel ik 

kenniswerk: enerzijds een forum om te netwerken en anderzijds werkgroepen.”

Thomas Huys, productiemanager uitbating: “We mogen best wel trots zijn op de kennis die op onze sites werd 

ontwikkeld. Al decennialang ontwikkelen we methodes voor het behandelen van alle mogelijke soorten radioac-

tieve afvalstoffen. Voor ieder type of soort afvalstof, geproduceerd in België, hebben we een verwerkingsproces 

ontwikkeld. 

De ontwikkeling en het uitvoeren van de verwerkingsmethodes geneert natuurlijk een berg kennis. Deze kennis 

toegankelijk maken én beschikbaar houden voor de organisatie is geen eenvoudige taak. Daarom kwam onge-

veer tien jaar geleden het idee om de rol van “procesingenieur” in het leven te roepen. Dit idee is ondertussen 

uitgegroeid tot een groep van een tiental ingenieurs. Elk van hen beheerst een eigen specialisatiedomein. Heb 

je een vraag rond afstandsbediende manutentie, thermisch verwerken, conditioneringstechnieken,… dan kan je 

best bij hen aankloppen.”

Bert Lievens, manager veiligheidsstudiedienst: “Het forum uit zich in meetings tussen kennisexperts waar 

nieuwtjes vanuit ieders domein aan bod komen. De werkgroepen zijn een hulpmiddel om topics te verdiepen, 

vaak technisch zoals rond het ontwerp en beheer van installaties. Zo’n werkgroep vergadert een 2-tal keer per 

jaar gedurende telkens een halve dag. Daarnaast maken wij specificaties en documenteren we bevindingen.”

KENNIS VERWERVEN
Ken Goeyvaerts: “Al decennialang wordt er bij Belgoprocess kennis opgebouwd. Fenomenen worden steeds 

meer gekwantificeerd en bewaard. Het plan is om die documentatie via ons intranet te centraliseren en toegan-

kelijker te maken. Momenteel wordt de kennis vooral verspreid binnen een bepaalde afdeling. We triggeren onze 

mensen ook om kennis te verwerven. 

Thomas Huys: “Kennisontwikkeling kan je op verschillende vlakken stimuleren. Voor de procesingenieurs han-

teren we het principe dat ze minstens één keer per jaar aan een conferentie, specifieke opleiding,… moeten 

deelnemen. Hiervoor hebben we een structuur opgezet zodat iedereen weet waar de collega’s aan deelnemen. 

Actief doorgeven van kennis door het geven van presentaties of wetenschappelijke papers te schrijven probe-

ren we te stimuleren. Het helpt je om je eigen netwerk te laten groeien.

De belangrijkste bron van kennis kunnen we terugvinden op de werkvloer. Onze ingenieurs kunnen goede ideeën 

bedenken, maar het zijn de operatoren, stralingsagenten, techniekers, … die het uitvoeren. Deze mensen zien 

problemen of opportuniteiten die je als ingenieur waarschijnlijk mist. Daarom proberen we een open cultuur 

te creëren waarbij de afstand tussen de partijen zo klein mogelijk gemaakt wordt. Procesingenieurs worden 

daarom ook gestimuleerd om regelmatig interventies uit te voeren en aanwezig te zijn op de werkvloer.

Bert Lievens: “Binnen de veiligheidsstudiedienst focust de kennisontwikkeling voornamelijk op veiligheids-

studies rond onze processen en installaties. Vaak gaat het dan over nucleaire berekeningen en modellerin-

gen, bijvoorbeeld in het kader van kritikaliteitsveiligheid, afscherming van straling of rond accidentele situaties. 

Hiervoor doen we veel beroep op wetenschappelijke onderzoeksresultaten maar ook op interne ervaringen 

of incidenten uit het verleden. Alle data en berekeningsmethodieken documenteren we in handleidingen en 

instructies zodat we niet telkens het warm water terug moeten uitvinden en deze kennis geborgd blijft in de 

organisatie.” 

KENNIS 3X IN ACTIE

	■ Rond risicobeoordeling: we verbeteren het atmosferische dispersiemodel en de methodieken die 

we gebruiken om de impact op de omgeving te voorspellen bij een eventueel incident. Voor elk 

scenario per isotoop de impact kunnen inschatten, dat is het doel.

	■ Rond nutsvoorzieningen: ook hier vergroten we onze kennis. Er staat een modulair veiligheidsrap-

port op onze radar waarin alle nutsvoorzieningen uitvoerig behandeld worden.

	■ Rond processen: we werken op (commerciële) projecten om aan kennisontwikkeling te doen. We 

creëren de ideale hands-on omgeving om jonge ingenieurs up to speed te brengen en hun vertrou-

wen in de materie te bieden.

Elektrisch substation voor laag- en middenspanning
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PERSONEEL VOLGENS
LEEFTIJDSCATEGORIE

< 21 jaar 0

21 – 25 jaar 8

26 – 30   32

31 – 35 jaar 49

36 – 40 jaar 51

41 – 45 jaar 70

46 – 50 jaar 47

51 – 55 jaar 44

56 – 60 jaar 49

> 60 jaar 16

Gemiddelde leeftijd 44,05

Mediaanwaarde 44

In dienst op 31/12/2022 366

PERSONEEL VOLGENS
AANTAL DIENSTJAREN

0 - 5 jaar 125

6 - 10 jaar 65

11 - 15 jaar 69

16 - 20 jaar 22

21 - 25 jaar 23

26 - 30 jaar 9

31 - 35 jaar 41

> 36 jaar 12

Gemiddelde anciënniteit 13,02

GEZAMENLIJKE VERANTWOORDELIJKHEID
Ken Goeyvaerts: “Het is essentieel dat we bijblijven en dat vraagt om investeringen. Alle kennisdragers kam-

pen wel eens met tijdsnood. We hebben veel werk en bij een vraag weten de collega’s ons snel te vinden. We 

zouden graag meer op poten zetten, zoals lunch talks voor kennisdeling. Een volgende stap zou kunnen zijn dat 

kennisborging voor iedereen gelinkt wordt aan het personeelsplan, met targets die ook de personeelsdienst kan 

opvolgen. Zo van x-aantal tijd spenderen aan opleiding en werken aan de eigen kennis.”

Thomas Huys: “We zijn meer dan een halve eeuw “actief” op de site en we zitten nog niet in de helft van onze 

missie. Zelfs zonder de ontplooiing van nieuwe nucleaire activiteiten in België reikt de tijdshorizon van ons 

Industrieel SaneringsPlan (INSAP) tot ver voorbij 2050. Dit biedt ons een niveau van zekerheid, maar komt 

ook met een grote verantwoordelijkheid. Wij moeten ervoor zorgen dat de kennis en kunde die we nu hebben, 

beschikbaar blijft voor de volgende generaties.

Onze kennis en kunde wordt trouwens ook erkend in binnen- en buitenland. Zo klopten onze Australische col-

lega’s aan voor een review van hun nieuwe verwerkingsinstallatie voor middelactief afval. En werd recent een 

contract afgesloten met ENGIE waardoor ze tijdens de ontmanteling van de kerncentrales beroep op onze ken-

nis kunnen doen.

Bert Lievens: “Om aan goed databeheer en kennisborging te doen, liggen er nog paden open qua metho-

des en ondersteunende platformen om iedereen te betrekken. Die vernieuwing kan een attractieve factor zijn 

om nieuw talent aan te trekken. Want mee de schouders zetten onder een veilige en maatschappelijk verant-

woorde verwerking en opslag van radioactieve afvalstoffen en ontmanteling van nucleaire installaties, dat is 

buitengewoon.” Ontmantelingswerkzaamheden zijn operationele kennis



64 65

11
Financiën

Financiën en 
investeringen in balans

Belgoprocess streeft naar een zo efficiënt en duurzaam mogelijke werking. Enerzijds is het 

zaak om de financiën goed te bewaken, anderzijds willen we optreden als een goede huisvader 

voor onze medewerkers, veilige buur voor omwonenden en betrouwbare partner voor bedrijven 

waarmee we samenwerken. En dat vraagt om de nodige investeringen met het oog op mens en 

milieu. Finance manager Andy Van Bael maakt de balans op van de voorbije periode en kijkt 

naar de toekomst.

Andy Van Bael

‘‘Belgoprocess is een milieubedrijf dat de transitie 

naar duurzaamheid heeft ingezet. En dat zie je op 

alle vlakken.’

Andy Van Bael, manager dienst financieel & contractueel beheer
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Samen met onze moedermaatschappij NIRAS is het de verantwoordelijkheid van Belgoprocess om de samenle-

ving te beschermen tegen de potentiële gevaren van radioactief afval. Ons werkingsbudget komt via NIRAS van 

de Belgische overheid en producenten van radioactief afval en het is van belang dat we een gezonde financiële 

structuur blijven behouden.

IN GOEDE GEZONDHEID
Andy Van Bael: “Onze financiële gezondheid laat zich via verschillende graadmeters lezen. Zo is er de liquiditeit 

die meet in hoeverre een onderneming tegemoet kan komen aan betalingsverplichtingen op korte termijn. De 

minimumnorm is 1, terwijl Belgoprocess meer dan 1,7 scoort en waarbij 2022 in lijn ligt met 2021. Verder is sol-

vabiliteit één van de voornaamste ratio’s in relatie tot de financiële structuur. Het toont of een bedrijf beschikt 

over voldoende eigen middelen ten opzichte van de totale middelen. De oorsprong ligt in het feit dat een orga-

nisatie onderhevig is aan risico’s en bijgevolg nood heeft aan een veiligheidsbuffer om moeilijkere periodes te 

overbruggen. Waar de norm meestal tussen 25% en 40% ligt, behaalt Belgoprocess een mooie ratio van 38% 

– een lichte daling ten opzichte van 2021 door het verlies over boekjaar 2022.”

DE REALITEIT VS. INVESTERINGEN
Wat de resultaten van boekjaar 2022 betreft kunnen we stellen dat de bedrijfsopbrengsten op hetzelfde niveau 

liggen als in 2021. Het grootste deel van de bedrijfsopbrengsten is afkomstig van NIRAS. De bedrijfskosten daar-

entegen zijn in 2022 gestegen met 6% ten opzichte van het jaar voordien. 

Andy Van Bael “Het stabiele niveau van onze opbrengsten en de toename van de kosten resulteren in een 

negatief bedrijfsresultaat. Dat heeft enerzijds met commerciële contracten te maken zoals de UF6-installatie, 

waarvoor we de ontmantelingsprovisie na evaluatie hebben verhoogd. Daarnaast kunnen wij niet om de realiteit 

van stijgende personeelskosten heen. Er is een toename van de bezoldigingen en sociale lasten, ondanks een 

quasi stabiel personeelsbestand. Het uitzonderlijk aantal automatische loonindexaties kenmerkt 2022. Verder 

voelden we als energie-intensief bedrijf de sterke stijging van de energiekosten, ook al verhoogden we de focus 

en leverden alle medewerkers continu inspanningen om ons verbruik tot een minimum te beperken. Dit is dan 

ook louter te wijten aan de hoge marktprijzen voor energie, o.a. gelinkt aan het herstel van de economie na de 

coronacrisis en de oorlog in Oekraïne die de gas- en olietoevoer drastisch verminderde. Om onze maatschap-

pelijke dienstverlening professioneel te kunnen blijven uitvoeren, is het noodzakelijk om verder te investeren 

in veiligheid, milieu en personeel. In de andere hoofdstukken in dit duurzaamheidsrapport gaven we daarvan al 

voorbeelden. 

Nu is het ook zo dat we in 2024 starten met het volgende 5-jarenprogramma. Er staan nog veel grote projecten 

op stapel. Een tendens die ons personeelsbestand zal doen groeien. Van zodra de financiering is goedgekeurd, 

dienen we de ‘resources’ aan te trekken die nodig zijn om het programma te realiseren.”

MILIEUBEDRIJF IN DUURZAME TRANSITIE
Belgoprocess is bovenal een milieubedrijf dat de transitie naar duurzaamheid heeft ingezet. En dat zie je op alle 

vlakken. Het wagenpark bijvoorbeeld zal steeds groener kleuren. 

Andy Van Bael “In 2022 hebben we geïnvesteerd in laadpalen en laadlockers voor fietsen. De volgende wagens 

die we bestellen om op de sites rond te rijden, zullen elektrisch zijn. Qua fietslease zitten we actueel aan 60 lease- 

fietsen. Dat kunnen we alleen maar toejuichen en we hopen nog een stijging te zien in de toekomst. Vergeet ook 

niet de inspanningen om ons energieverbruik drastisch te reduceren. De switch naar led-lampen is er daar een 

van. We herbekeken de verwarming op de sites en verlaagden de ventilatiedebieten. Het vraagt engagement 

van ons allemaal, en we voelen de bereidheid om een versnelling hoger te schakelen.”

Die hogere versnelling is ook nodig, want de wetgeving wordt strenger. In het kader van de Europese Green Deal 

moet Belgoprocess vanaf 2026 ook rapporteren conform de CSRD-richtlijn (Corporate Sustainability Reporting 

Directive). Die richtlijn maakt deel uit van een pakket van maatregelen dat financiële middelen in de Europese 

Unie meer wil ombuigen richting duurzame activiteiten. Dit door ondernemingen te verplichten om transparan-

ter en kwalitatiever te rapporteren over hun impact op mens en klimaat. 

Andy Van Bael “Ter voorbereiding van deze nieuwe rapportering stappen we in het traject VOKA Charter 

Duurzaam Ondernemen. VOKA ondersteunt ons bij het uitwerken van een actieplan op maat voor een 

bedrijfsvoering die winstgevend is op het vlak van planet, people en profit. Uiteraard doen wij al vele jaren 

inspanningen om onze organisatie duurzamer te maken, maar door het traject krijgen we nog betere 

handvaten aangereikt om initiatieven te documenteren en te stofferen. Dat we volop de duurzame kaart 

trekken, is ook voor onze partners interessant. We zijn een betrouwbare partij voor alle stakeholders.  

Bij de ontplooiing van onze activiteiten doen we ook beroep op lokale partners. Bij deze een warme oproep aan 

kmo’s in de regio om deel te nemen aan aanbestedingen. We beseffen dat het door de wet op overheidsopdrach-

ten voor kleinere bedrijven niet altijd evident is om in te tekenen. Recent is in de Belgische wetgeving voorzien 

dat ondernemingen voorschotten kunnen krijgen om de langere periode van projectuitvoering te overbruggen. 

Samen met onze moedermaatschappij NIRAS organiseren we in de loop van het jaar informatiesessies over 

projecten en bijhorende procedures, zodat iedereen de kans krijgt om info in te winnen. Samen kennis borgen 

en lokale werkgelegenheid garanderen vandaag en morgen, daar worden we allemaal beter van.” 

Ledverlichting in opslaggebouwen
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ACTIVA (IN 1.000 EUR) 2022 2021 Δ Δ %

VASTE ACTIVA  2.663 2.370 293 12,36

Immateriële vaste activa 402 386 16 4,10

Materiële vaste activa 2.232 1.982 250 12,59

Gebouwen 0 0 0 0,00

Installaties  1.393 1.198 195 16,26

Kantoor- en informaticamat. & voertuigen 839 784 55 6,98

Activa in aanbouw 0 0 0 0,00

Financiële vaste activa 29 1 28 2.249,71

Deelneming in ondernemingen 25 0 25 0,00

Borgtochten in contanten 4 1 3 208,23

VLOTTENDE ACTIVA 65.738 65.446 292 0,45

Vorderingen op meer dan 1 jaar 0 0 0 0,00

Voorraden en bestellingen in uitvoering 3.671 3.720 -49 -1,31

Voorraden 3.234 3.282 -49 -1,49

Bestellingen in uitvoering 437 437 0 0,00

Vorderingen op ten hoogste 1 jaar 25.005 22.410 2.595 11,58

Handelsvorderingen 24.970 22.367 2.603 11,64

Overige vorderingen 36 43 -7 -17,36

Geldbeleggingen 2.935 3.900 -965 -24,75

Liquide middelen 33.832 34.980 -1.148 -3,28

Overlopende rekeningen 295 437 -142 -32,42

TOTAAL VAN DE ACTIVA 68.401 67.816 585 0,86

PASSIVA (IN 1.000 EUR) 2022 2021 Δ Δ %

EIGEN VERMOGEN 26.049 27.741 -1.692 -6,10

Kapitaal 5.000 5.000 0 0,00

Herwaarderingen 0 0 0 0,00

Reserves 1.700 1.700 0 0,00

Overgedragen resultaat 19.349 21.041 -1.692 -8,04

VOORZIENINGEN EN UITGESTELDE BELASTINGEN 4.009 2.255 1.754 77,81

Pensioenen 0 0 0 0,00

Grote herstellings- en onderhoudswerken 0 0 0 0,00

Overige risico's en kosten 4.009 2.255 1.754 77,81

Uitgestelde belastingen 0 0 0 0,00

SCHULDEN 38.343 37.821 522 1,38

Schulden op meer dan 1 jaar 5 2 3 213,78

Schulden op ten hoogste 1 jaar 32.914 32.073 841 2,62

Handelsschulden 12.327 11.839 488 4,12

Ontvangen vooruitbetaling op bestellingen 12.574 12.574 0 0,00

Schulden m.b.t. bezoldigingen en belastingen 8.014 7.660 354 4,62

Belastingen 1.995 1 . 8 1 1 184 10,17

Bezoldigingen en sociale lasten 6.018 5.849 169 2,90

Overige schulden 0 0 0 0,00

Overlopende rekeningen 5.424 5.746 -323 -5,61

TOTAAL VAN DE PASSIVA 68.401 67.816 585 0,86



70 71

RESULTATENREKENING (IN 1.000 EUR) 2022 2021 Δ Δ %

BEDRIJFSOPBRENGSTEN 79.838 79.807 31 0,04

Omzet 78.781 80.747 -1.965 -2,43

Wijziging bestelling in uitvoering 0 -1.660 1.660 -100,00

Geproduceerde vaste activa 0 0 0 0,00

Andere bedrijfsopbrengsten 1.056 716 340 47,55

Niet-recurrente bedrijfsopbrengsten 1 5 -3 -75,07

BEDRIJFSKOSTEN 81.564 76.829 4.735 6,16

Handelsgoederen, grond- en hulpstoffen 9.567 9.647 -80 -0,83

Aankopen 9.559 9.889 -329 -3,33

Wijziging in voorraad 7 -242 249 -103,03

Diensten en diverse goederen 30.306 29.579 727 2,46

Bezoldiging, sociale lasten & pensioenen 35.661 33.61 7 2.044 6,08

Afschrijvingen en waardeverminderingen 1.045 907 138 15,24

Waardeverminderingen op voorraden 53 10 43 450,72

Voorzieningen voor risico's en kosten 1.754 77 1.677 2.169,80

Andere bedrijfskosten 3.178 2.992 186 6,21

Niet-recurrente bedrijfskosten 0 0 0 0,00

BEDRIJFSWINST/(BEDRIJFSVERLIES) -1.726 2.978 -4.704 -157,96

Financiële opbrengsten 51 387 -336 -86,81

Financiële kosten 127 115 12 10,28

WINST VOOR BELASTINGEN -1.802 3.249 -5.051 -155,46

Onttrekking aan de uitgestelde belastingen 0 0 0 0,00

Belastingen op het resultaat -110 845 -955 -113,06

WINST VAN HET BOEKJAAR -1.692 2.405 -4.097 -170,35

Onttrekking aan de belastingvrije reserves 0 0 0 0,00

Overboeking naar belastingvrije reserves 0 0 0 0,00

TE BESTEMMEN WINST VAN HET BOEKJAAR -1.692 2.405 -4.097 -170,35
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